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نظرها و خبرها
V I E W S

A N D
N E W S

 رئیس کل بانک مرکزی با تشریح مشوق ها 
و مزایای در نظر گرفته شده برای دارندگان 
حساب های تجاری، از اجرای مرحله پیش آزمایشی 
رمزریال بانک مرکــزی خبر داد. علــی صالح آبادی، 
رئیس کل بانک مرکــزی در برنامــه گفت وگوی ویژه 
خبری گفت: »اگر کســی مجوزی را برای استخراج 
رمزارز دریافت کرده، می تواند رمزارز استخراج شده 
را در ســامانه مشــخصی عرضه کند و واردکننده با 
ثبت سفارشی که از وزارت صمت دریافت می کند، 
این رمزارز را دریافت کند و از محل آن واردات انجام 
دهــد.«  او اضافــه  کــرد: »ایــن ســامانه به صــورت 
مشترک میان بانک مرکزی و وزارت صمت طراحی 
شــده کــه در آن ســامانه، رمــزارز ارائــه می شــود و 
واردکننــدگان بــا دریافــت رمــزارز اقــدام بــه واردات 
می کنند؛ ضمن اینکه هم اکنون آیین نامه مربوط به 
استخراج رمزارز در دولت به تصویب رسیده و عرضه 

آن نیز در بازار با هدف انجام واردات خواهد بود.«

 رئیــس کل بانک مرکــزی ادامــه داد: »به 
افرادی که مجوز استخراج رمزارز را دریافت 
کرده انــد، اجــازه داده می شــود از محــل رمــزارز 
استخراج شده واردات انجام دهند و هم اکنون کار در 
وزارت صمت در حال پیگیری اســت. در گذشــته 
فقــط امــکان خریــد ارز در ســامانه وزارت صمــت 

فراهم بود و حالا باید امکان خرید رمزارز نیز فراهم 
شود که فرایندی زیرساختی و فنی است.«

 به گفتــه صالح آبادی، طــی روزهای اخیر 
فرایند پیش از راه اندازی آزمایشی رمزریال 
با رقم یک میلیارد تومان و با ارائه رمزریال به تعداد 
محــدودی از افــراد شــروع و عمــاً مرحلــه 
پیش آزمایشی آن در دو بانک ملی و ملت اجرایی 
شده اســت. دو فروشگاه هم برای اســتفاده از این 
رمزریــال تعییــن شــده اند و کار مرحلــه قبــل از 
آزمایشــی را آغــاز کرده اند تــا پــس از برطرف کردن 
مشــکات احتمالی، مرحله رســمی آزمایشی آن 

اجرایی شود.

 او با اشاره به اینکه بانک مرکزی مجموعه 
اقداماتــی را که در ایــن زمینه بایــد انجام 
می داد، آغــاز کــرده، افــزود: »این موضــوع باید در 
هیئت نظارت بــر اندوخته اســکناس به تصویب 
می رسید تا امکان آغاز رســمی کار فراهم می شد؛ 
بنابراین هم اکنون آغاز کار با مبلغ یک میلیارد تومان 
در ایــن هیئــت بــه تصویــب رســیده و کار از هفته 
گذشــته آغــاز می شــود و امیدواریــم تــا پایــان 
شهریورماه روند آزمایشی کار با رمرزریال با وسعتی 

بیشتر از شرایط کنونی آغاز شود.«

مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق کهگیلویه و 
بویراحمد از جریمه 30 میلیارد ریالی دارندگان 
رمزارزهــای غیرمجــاز طــی یک ســال اخیــر در 
اســتان خبــر داد. جمــال معتمــدی زاده در 
کمیته بررســی راهکارهای مقابله با رمزارزهای 
غیرمجــاز اظهار کــرد: »بیــش از 350 دســتگاه 
رمزارز غیرمجاز طی یک سال اخیر در مناطقی 
از این استان کشف و ضبط شده که جریمه ای 
معــادل 30 میلیــارد ریــال بــرای مالــکان آنهــا 
صادر شــده اســت.« معتمدی زاده عنوان کرد: 
»اســتفاده غیرقانونــی از بــرق بــرای رمزارزهای 
غیرمجــاز بسترســاز نوســانات در شــبکه های 
برق اســت.« مدیرعامل شــرکت توزیــع نیروی 
برق کهگیلویه و بویراحمد ادامه داد: »با هدف 

کاهش پیک بار شــبکه، جلوگیری از خاموشی 
بــرق ســایر مشــترکان و همچنیــن مقابلــه بــا 
انشــعابات غیرمجــاز، اکیپ هــای مختلف این 
شرکت به صورت مستمر مصرف برق در یاسوج 

و تمامی نواحی ۹ گانه را رصد می کنند.«
وی با اشــاره به اینکه توان مصرفی هر دستگاه 
شناسایی شــده 2.15 کیلــووات بــوده، تصریــح 
کــرد: »از همــه مشــترکان بــرق در ایــن اســتان 
درخواست می شود با رعایت الگوهای مدیریت 
مصرف و کاهش مصرف خــود، به خصوص در 
ساعت های پیک بار، هر گونه مورد مشکوک به 
استفاده از دستگاه ماینر غیرمجاز را به شماره 
121، 113 و 11۴ اطــاع و تــا ســقف 20 میلیــون 

تومان از پاداش نقدی بهره مند شوند.«
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جریمهکاسبانی
کهبیتکوینمیپذیرند
طبق اعــام رئیس مرکــز آمــوزش، پژوهــش و برنامه ریزی 
ســازمان امور مالیاتی، در طرح مالیات بر عایدی ســرمایه 
کــه هم اکنــون در مجلــس در دســت بررســی اســت و طی 
هفته های آینــده در صحن مجلس مطرح می شــود، همه 
درآمد و مابه ازای دریافتی شــاغانی که در ازای دســتمزد 
خــود بیت کوین، طــا، ارز یــا وجه نقــد دریافــت می کنند 
و ایــن مبالغ بــه  حســاب های آنهــا واریــز می شــود و فاقد 
صورت حســاب الکترونیکی است، مشمول بالاترین نرخ 
مالیات بر درآمدهای اتفاقی می شود. به گفته او، این افراد 
بایــد حــدود 25 درصــد از درآمد ســالانه خــود را به عنوان 

جریمه بپردازند.
پس از ابــاغ دســتورالعمل تفکیک حســاب های تجاری 
و شــخصی در نیمــه شــهریورماه جــاری، روز بیســتم 
شهریورماه شــاخص های شناسایی حســاب های تجاری 
که از ســوی شــورای پول و اعتبار بــه تصویب رســیده بود، 
رسانه ای شــد. شــاخص ماهانه 100 تراکنش به ارزش 35 
میلیون تومان ابهامات زیادی برای مردم ایجاد کرد؛ چراکه 

به صــورت دقیــق مشــخص نبــود چــه نــوع حســاب هایی 
مشمول این دستورالعمل می شوند. 

به گفتــه ایــن مقــام ســازمان امــور مالیاتــی، این ســازمان 
به منظــور شــفافیت حســاب های بانکــی بــه اســتناد بند 
»م« تبصره 12 قانون بودجه ســال گذشــته، ســامان دهی 
دستگاه های کارت خوان و ابزارهای پرداخت اینترنتی را در 
دســتور کار خود قرار داد که در نهایت از 1۸ میلیون و ۸00 
هزار ابزار و دســتگاه پرداخت، بیش از ۹ میلیون دســتگاه 
غیرفعــال و مابقی بــه پرونده هــای مالیاتی صاحبــان آنها 
الصاق شد. اما بســیاری از صاحبان مشاغل برای کتمان 
درآمــد و فــرار مالیاتــی اقــدام به اســتفاده از حســاب های 
شــخصی خــود کردنــد؛ بــه ایــن معنــا کــه برخــی صنــوف 
مانند پزشــکان به  جای اســتفاده از کارت خــوان از فرایند 
کارت بــه کارت یــا روش هــای دیگــر اســتفاده و از پرداخت 
مالیات فرار کردند. بر همین اساس، بر پایه ماده 10 قانون 
پایانه هــای فروشــگاهی، تفکیــک حســاب های تجــاری و 

شخصی را آغاز کردیم.

در نشســت رونمایــی از گــزارش ســال 1۴00 تجــارت 
الکترونیک کشور، علیرضا شــاه  میرزایی معاون تجارت 
و خدمــات وزارت صمــت اظهار داشــت: »چنــد رویکرد 
در وزارت صمــت در حــوزه تجــارت الکترونیکــی وجــود 
داشته که یک رویکرد مهم آن اســت که قبل از اینکه در 
هیئــت مقررات زدایی مســئله ای مطرح شــود و در درگاه 
مجوزها وجود داشته باشد، ما تحولات را از ابتدای دولت 
ســیزدهم در روند صدور مجوز ایجاد کرده ایم و تحولات 
قبل از الزامات قانونی به صورت داوطلبانه توســط وزارت 
صمت انجام شــده و اولین مجــوز ثبت محــور در صدور 

اینماد توسط وزارت صمت انجام شده است.«

شــاه میرزایی در خصوص رمزارزها هم بیان داشت: »در 
حوزه تبادلات خارجی نیز اتفاقات خوبی افتاده و ما هم 
استفاده از رمزارزها را داریم و شرکت پست نیز ظرفیت 
بالایــی دارد و می توانــد در تبــادلات تجــارت بین الملــل 
فعال باشد و همه اینها منتظر گمرک است.« او با اشاره 
به لــزوم توجه بــه تغییــرات فنــاوری در حوزه هایــی چون 
باکچیــن و کســب وکارها و تحــولات جدیــد ایــن حــوزه 
تأکید کرد: »اگر سامانه های گمرکی نتواند تراکنش های 
خرد را به ســرعت مدیریت کند و اتصالات برقرار نشود، 
نمی توانیم از ظرفیت هایی که تجارت الکترونیک در بعد 

بین المللی فراهم کرده، استفاده کنیم.«

معاون وزیر صمت تأکید کرد

 لزوماستفادهازرمزارزهادرتجارتخارجی

رسانه اقتصاد نوآوری ایران
karangweekly.ir
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به گفته ویتالیک بوترین، ادغام )Merge( اتریوم بالاخره به 
انجام رســید. این ادغام، باکچین اتریوم را از یک سیســتم 
تأییــد اثبــات کار )PoW( بــرای افــزودن بلوک هــای جدید به 
سیســتم اثبــات ســهام )PoS( تغییــر می دهــد. فوری ترین 
پیامد این انتقال این است که پاداش های اتریوم که از طریق 
ارز دیجیتــال اتــر پرداخت می شــود، دیگر نصیــب ماینرها 
نمی شود، در عوض، اتریوم به سهام دارانی که تراکنش های بر 

بستر باکچین را تأیید می کنند، پاداش می دهد.
تغییر به روش PoS هزینه های زیســت محیطی اتریوم را تا 
حد زیادی کاهش می دهد -ظاهراً ۹۹ درصد- بنابراین شبکه 
باکچین آن را از شر یکی از بزرگ ترین انتقادات آن خاص 
می کند. اما برخی منتقدان می گویند ادغام، امنیت شبکه 
اتریوم را کاهش می دهد و حرکت به ســمت اثبات سهام در 
تضاد با فلســفه بســیاری از ارزهای دیجیتال اســت. هفت 
چهره رمــزارزی دربــاره ادغام اتریــوم نظــرات متفاوتی اظهار 

کرده اند که مرور آنها خالی از لطف نیست.

 هی یی
 از بنیان گذاران بایننس و رئیس آزمایشگاه بایننس

زیرســاخت همچنان یک گلوگاه در صنعت کریپتو اســت. 
ادغام اتریوم تاشی جســورانه به منظور ایجاد بستری برای 
مقیاس پذیری و پایداری وب3 اســت. همچنیــن این ادغام 
امنیت لازم برای رســیدن به پذیــرش انبوه رمزارزهــا را فراهم 
می کند. در حالی که هنوز کار زیادی برای ارائه مقیاس بزرگ تر 
وجــود دارد، ادغــام بــه اتریوم اجــازه می دهــد تا بــا انتقال به 
مکانیسم اجماع اثبات سهام، پیشرفت چشم گیری داشته 
باشد. این یک زیرساخت عالی برای توسعه دهندگان است تا 
بتوانند روی آن کار کنند. نباید فراموش کرد که آینده رمزارزها 
از طریق تاش های مداوم برای تکرار و تکامل ساخته می شود.

 
 آناتولی یاکوونکو

از بنیان گذاران آزمایشگاه سولانا

مشــکل ادغام اتریوم این اســت که اصاً بــه مقیاس پذیری 
نمی پردازد، همچنین این زنجیره را ارزان تر و سریع تر نمی کند، 
اما اینکه اتریوم به سمت اثبات سهام حرکت می کند، بسیار 
عالی اســت؛ زیــرا فکر می کنــم اثبــات کار انرژی بیشــتری را 
جهت ایجــاد امنیت برای زنجیــره )بیش از آنچه هر کســی 
نیاز دارد( مصــرف می کند. اثبــات کار آن قدر انرژی بر اســت 
که به عنوان یک مهندس فکر می کنم دیدن اجرای آن به من 

آسیب می زند و روحم را آزار می دهد. من فکر می کنم روش 
اثبات کار به هیچ وجه از نظر زیست محیطی پایدار نیست؛ 
بنابراین واقعاً در مورد این جنبه از تغییر اتریوم که به کاهش 
مصرف انرژی می انجامد، هیجان زده هستم. اما در هر صورت 
صحبت درباره اینکه اثبات سهام از امنیت کمتری برخوردار 
اســت، موضوع مهمی اســت. هنوز صحبت های زیادی در 

مورد آن وجود دارد.
 

 آدام بک
 از بنیان گذاران و مدیرعامل بلاک استریم

من فکر می کنم اگر به طا به عنوان یک نمونه تاریخی نگاه 
کنید و در نظر بگیرید که چرا مردم طا را به عنوان پول انتخاب 
کردند، اساساً به این دلیل می رسید که چون کمیاب و بادوام 
بوده اســت. کمیاب بودن آن نیــز ذاتاً هزینــه تولید غیرقابل 
اجتنابی خواهد داشــت و برای رسیدن به آن باید کار واقعی 
انجام شــود؛ بنابرایــن اگر از ایــن منظر به آن فکــر کنید، طا 
یک سیستم اثبات کار اســت. تنها راه برای به دست آوردن 
طای بیشتر این است که حفاری و تصفیه بیشتری انجام 
دهید! در نتیجه وقتی درباره اثبات سهام صحبت می شود، 
مثل این اســت کــه بگوییــد »خب، مــا دوســت نداریــم کار 
انجام دهیم، پس نظرتان چیست که دوســتان مان و ما دور 
هم جمع شــویم و توکن صادر کنیم!« به نظرم ایــن روش به 
کمیابی یک ارز لطمه جدی وارد می کنــد و این حرکت واقعاً 
بیشتر شبیه یک شرکت خصوصی یا چیزی است که سهام 
صادر می کند. برای من، کاماً غیر قابل قبول است که چنین 
روشــی به عنوان مبنایی برای یــک ارز جهانــی در نظر گرفته 
شــود. این در واقع فقط شبیه سازی یک شرکت است که بر 
اساس ســهام سازمان دهی شــده اســت، اما بدون تعهدات 
دولتی و حسابداری و شفافیت لازم برای یک شرکت، شما با 
پدیده های مخاطره اخاقی چاپ پول مواجه می شوید؛ ولی 

بدون نظارت و بدون حرفه ای بودن.

 آوری آکیننی
 مدیرعامل واینر 3

ادغام، تکامل اتریوم خواهد بود که همه ما به دنبال آن بودیم. 
ما از اینکه شــاهد این تحول هســتیم هیجان زده هســتیم؛ 
تمرکززدایی بیشــتر، افزایش ثبات و مهم تر از همه، کاهش 
بار مصرف برق و آسیب کمتر به طبیعت. این تحول مطمئناً 
فرصــت را بــرای ســازمان ها و ســرمایه گذاران بیشــتری کــه 

می خواهند با در نظر گرفتن برنامه های وب3 استراتژی های 
جدیدی را دنبال کنند، افزایش می دهد. ادغام به غلبه بر یکی 
از بزرگ ترین چالش های ما در سیستم قدیمی کمک می کند. 
پروتکل PoS که لایه دوم اتریوم از آن استفاده می کند، به آن 
اجازه می دهد تا بی نهایت دوستدار محیط زیست باشد و 

ردپای کربن را در آینده وب3 به شدت کاهش می دهد.

 یات سیو
 از بنیان گذاران آنیموکا

ادغام یک پیروزی برای کریپتو، یک پیروزی برای تمرکززدایی 
و تمام آنچه وب3 مخفف آن است، خواهد بود. ممکن است 
احساس شــود که چیز زیادی در اکوسیســتم کریپتو وجود 
ندارد که بتوانیــم روی آن توافق کنیم، اما ادغــام موفق ثابت 
می کند که می توانیم با هم جمع شویم، اجماع و اعتماد ایجاد 

کنیم تا کاری عالی را انجام دهیم. 
 

 جان وو
 رئیس آزمایشگاه آوا

به عنوان یک اپراتور در این فضا، من در حال ریشه یابی ادغام 
هستم، زیرا موفقیت این رویداد باعث ایجاد آگاهی و پذیرش 
بیشتر فناوری باکچین خواهد شد. در آینده چندزنجیره ای، 
این ادغام به همه لایه های 1 کمک می کند تا این فضا را با هم 

رشد دهند.

 ویل ساموسزگی
 بنیان گذار و مدیرعامل سازماینینگ

اتریوم در حال حاضر به طور خطرناکی متمرکز شده است؛ از 
ماه آگوست، بیش از 57 درصد اتر تنها توسط چهار منبع، 
سهام داری شده است. تغییر به PoS فقط این روند را تقویت 
می کند. بدون تمرکززدایی، پروتکل همیشه در برابر حمله یا 

تغییرات ناخواسته آسیب پذیر خواهد بود.

موافقان و مخالفان ادغام
معنای ادغام اتریوم برای اکوسیستم ارزهای دیجیتال چیست؟ آیا مرج در تضاد با 

فلسفه رمزارزهاست؟

بحث هفته
D E B A T E

 بایننس در پی یک اشتباه 
 HNT ۲0 میلیون دلار توکن

از دست داد

اشتباه20میلیون
دلاریبایننس

بــر اســاس گــزارش کوین دســک در روز 
16 ســپتامبر، بایننــس به اشــتباه حــدود 
20 میلیــون دلار توکــن HNT هلیــوم را به 
حســاب کاربــران خــود واریز کرده اســت. 
لازم به ذکر اســت اکوسیســتم هلیــوم دو 
توکــن HNT و MOBILE دارد کــه از آنهــا 
برای پــاداش دادن به کاربران شــبکه خود 
اســتفاده می کنــد. HNT توکنــی اســت 
کــه از آن بــرای پــاداش دادن بــه کاربــران 
هات اســپات اســتفاده می شــود، توکــن 
MOBILE هــم در ماه آگوســت راه اندازی 
شد و فعاً بازار نقدی ندارد. ظاهراً سیستم 
بایننس ایــن دو توکن را از هم تشــخیص 
نــداده و هــر دو به عنــوان یــک نــوع توکــن 
در نظر گرفتــه  شــده اند. در پــی این خطا، 
کاربرانــی کــه بــه پلتفــرم بایننــس، توکــن 
MOBILE ارســال کــرده بودند، بــه همان 

میزان توکن HNT دریافت کردند.

هم بنیان گذار ازموسیس 
کارآمدی مدل سهام داری 

اتریوم را زیر سؤال برد

مشکلاتمرج
اتریوم

»ســانی آگاروال«، یکــی از بنیان گــذاران 
ازموســیس، اثربخشی مدل ســهام داری 
اتریوم را زیر ســؤال برده؛ زیرا پــس از مرج 
امکان خروج ســهام داران وجود ندارد. در 
حال حاضر 13.7 میلیون سهام اتریوم در 
زنجیره بیکن وجود دارد که این دارایی ها تا 
زمان آپدیت شانگهای قفل خواهند ماند. 
بــه تعبیــر آگاروال عــدم امکان برداشــت 
دارایــی از ســوی ســهام داران بــه انحــراف 
قیمــت اســتیکینگ اتریــومِ لیــدو منجر 
می شود. عاوه بر قیمت،  آگاروال در مورد 
مسائل امنیتی بعد از مرج هم نگران است 
و می گویــد: »طراحــی PoS در کوتاه مدت 
بسیار امن است، اما در بلندمدت ممکن 

است مشکات امنیتی به وجود آورد.«

NEWSخبر
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رگولاتوری
R E G U L A T I O N

چرا دستورالعمل جدید دولت بایدن صدای همه فعالان رمزارزی را درآورده است؟

شش ماه پس از رونمایی از فرمان اجرایی دولت آمریکا 
در مورد دارایی هــای دیجیتال، دولت بایــدن روز جمعه 
یک چهارچوب رمزنگاری »جامع« را ارائه داده که حالا 
برخی از فعالان این صنعت می گویند فاقد جزئیات لازم 
اســت. به گفته کاخ ســفید، بایــدن از زمــان فراخواندن 

مجموعــه ای از آژانس هــا بــرای بررســی نحــوه نظــارت 
مسئولانه بر ارزهای دیجیتال، تاکنون ۹ گزارش از سوی 
آنها دریافــت کرده اســت. ایــن گزارش هــا را آژانس ها و 
نهادهای نظارتی ای همچون SEC و کمیسیون معامات 
آتی کالا )CFTC( ارائه داده اند که عموماً هم تأکید دارند 

بایــد »به شــدت تحقیقــات و اقدامــات اجرایــی را علیه 
اقدامــات غیرقانونی در فضــای دارایی هــای دیجیتال« 

دنبال کرد.
در آمریــکا معمــولاً در غیــاب چهارچوب هــای قانونــی 
برای موضوعاتی همچون رمزنــگاری یا دیگر پدیده های 

CFTC

 در دو جلسه همزمان در 
دو کمیته گوناگون سنا
 از رگولاتوری رمزارزها 

گفته شد

بهنامیاگنسلر؟
 در جدیدتریــن پیشــنهاد ســنا 
بــرای تدویــن مقــررات ارزهــای 
دیجیتــال، دو جلســه کمیتــه در روز 
پنجشنبه نشان داد که دستورالعمل های 
حــوزه قضایــی هنــوز معلــق باقــی مانده 
است. کمیته کشاورزی سنا صحبت های 
»روســتین بهنــام«، رئیــس کمیســیون 
تجــارت کالا و معامــات آتــی آمریــکا 
)CFTC(  و دیگــر متخصصــان صنعــت 
ارزهای دیجیتال و بانکداری را شنید. این 
 SEC در حالی بود که گری گنسلر، رئیس
در کمیتــه بانکــداری ســنا حاضــر شــد. 
بهنام بــه ســناتورها گفــت کــه CFTC از 
قبل بــرای تبدیل شــدن به ناظــر صنعت 

کریپتو آماده شده است.

 بهنــام در اظهاراتــی بــه کمیتــه 
کشاورزی سنا گفت: »نوسانات 
در بــازار و تأثیــر آن بر مشــتریان خرد که 
ممکن اســت در شــرایط کان اقتصادی 
فعلــی اوضاع شــان بدتر هم شــود، دلیل 
محکمی اســت که بگوییم نیــاز فوری به 
شفافیت نظارتی و حمایت از کاربران در 
این بــازار داریــم.« اما گنســلر کــه همان 
زمان در کمیته بانکی ســنا حاضر شــده 
بود، این دیدگاه را تقویت کرد که بیشــتر 
توکن هــا و شــرکت های رمزنــگاری باید تا 
حدودی بــا نهــاد تحــت مدیریــت او کار 

کنند.

 گنسلر گفته از حدود 10هزار توکن 
موجــود در بازار کریپتــو، اکثریت 
قریب به اتفاق اوراق بهادار هستند. از این 
رو به اعتقاد او عرضه یا فروش این هزاران 
توکن رمزنگاری، باید تحت پوشش قوانین 
اوراق بهادار و مســتلزم ثبت یــا انجام این 
تراکنش هــا بــر اســاس قوانیــن ایــن نهــاد 
نظارتــی باشــند. او تأکیــد کــرده: »مــن از 
کارکنان SEC خواســته ام که مستقیماً با 
کارآفرینان کار کننــد تا توکن هــای آنها در 
صورت لزوم به عنــوان اوراق بهــادار ثبت و 

تنظیم شوند.«
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رگولاتور رمزارزها 
در آمریکا می شود

روی آوردن اتریوم به اثبات سهام 
آن را به تعاریف SEC نزدیک تر 
کرده است

گنسلر:ایندیگر
وامدهیاست!

 اتریوم پس از ادغام روز پنجشنبه به اثبات سهام 
روی آورده، امــا بــه نظر نمی رســد کــه با ایــن ادغام 
رگولاتــور دســت از ســر آن بــردارد. رفتــن اتریوم به ســمت 
بهــره وری بیشــتر در اســتفاده از انــرژی ممکــن اســت 
واکنش های شدیدی از سوی کمیسیون بورس و اوراق بهادار 
ایالات متحده )SEC( به همراه داشته باشد و فشارها بر این 

پروژه رمزارزی را حتی از قبل هم بیشتر کند.

 SEC و رئیس مشهور آن گری گنسلر تأکید دارند 
که رمزارزها اوراق بهادار هستند و باید توسط این 
نهــاد نظارتــی مالــی آمریــکا رگولاتــوری شــوند. مخالفــان 
می گوینــد تعریــف این نهــاد نظارتی بر اســاس یــک قانون 
قدیمی و کهنه ۸0ســاله اســت که بــرای این فضــای جدید 

پاسخگو نیست. اگرچه رگولاتور آمریکایی قباً گفته بود که 
این موضوع فقط برای بیت کوین اعمال می شود، اما به نظر 
می رسد اتریوم هم زیر نظر SEC قرار گرفته است.اکنون که 
اتریوم در کنار بسیاری از باکچین های دیگر از جمله رمزارز 
بایننس، آوالانچ و ســولانا، اعتبارســنجی ها را برای کاربران 
خود ملزم کرده تا دارایی های خود را برای ایمن کردن شبکه به 
اشتراک بگذارند، سؤالاتی در مورد نقش واسطه ها در این 

سیستم ها مطرح شده است.

 وال استریت ژورنال برای اولین بار در روز پنجشنبه 
با اســتناد به اظهارات گری گنسلر، پس از جلسه 
استماع کنگره گزارش داد که او گفته وام دهی، شرط بندی و 
کسب پاداش، از هر سیستم مالی همان طور که قانون تست 
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رويکرد
A P P R O A C H

 مخالفــت بــا فیلترینــگ صرافی هــای 
رمــزارز و مخالفت بــا خاموشــی مــزارع ماینینگ 
رمزارزهــا از جملــه حمایت هــای شــما از صنعــت 
رمزارز کشور در سال گذشته بودند. شما قبلاً گفته 
بودید که بزرگ تریــن خلاء قانونی حــوزه رمزارز در 
کشــور، در حوزه تبادل رمزارزها دیده می شود. به 
نظر شما رویکرد درست رگولاتوری حوزه رمزارز در 
کشــور چگونــه بایــد باشــد؟ در کل شــما صنعت 
رمــزارز را چقــدر بــازار بــزرگ و مهمی برای کشــور 

می دانید؟
ببینیــد، توســعه کاربردهــای فناوری هــای غیرمتمرکــز از 
جمله باکچیــن )که تبلور آن امــروز در موضــوع رمزارزها 
بیش از حوزه های دیگر به چشــم می آید، ولی محدود به 
آن نیست( یکی از روندهای کان جهانی است که آینده 
بشــر را تغییر خواهد داد؛ بنابراین گریزی از آن نیســت و 
بسیاری از کشورها سرمایه گذاری سنگینی در این حوزه 
کرده و عمدتــاً در حال یادگیری پیاده ســازی این فناوری و 
نحــوه رگولاتوری آن هســتند و عمده کشــورها تصمیمی 
بینابین )میــان توقــف کامــل و آزادی کامــل( برگزیده اند. 
در نتیجه ما نیز نمی توانیم و نباید نسبت به این فناوری 

بی تفاوت باشیم.

در عیــن حال اســتقرار فناوری هــای اثرگــذار جدید حتماً 
بــا چالش هــای حکمرانــی در جهــان همــراه خواهــد بود. 
به عاوه در حال حاضر تعداد زیادی از مردم درگیر معامله 
و خریدوفروش این قبیل دارایی ها شده اند و بدیهی است 
که هرگونه اقدام حاکمیتی در ایــن زمینه باید با ماحظه 
تبعات و سبک سنگین کردن ریسک های مربوطه صورت 

پذیرد.
محدودیت رمزارزها در کشور، خروج واقعی سرمایه را در 
پی خواهد داشت. برخی مدعی اند که خرید رمزارزها به 
علت محاســبه  قیمت آنها به دلار، خروج ارز از کشــور را 
رقم خواهد زد. البته این مسئله نوعی مغالطه محسوب 
می شــود. وقتــی دارایی یــک فرد در وســیله  شــخصی آن 
فرد قرار دارد، بنابراین اگر ارزش جهانــی آن رمزارز با دلار 
ســنجیده شــود، در واقع اســکناس دلاری مصرف نشده 
است. یکی از مانورهایی که می توان با رمزارز صورت داد، 
این اســت که می توان آن را به عنوان اعتبار به کار گرفت و 
خدمات مالی مختلفی برای آن تعریف کرد. این مســئله 
در حاکمیت، مدیریت و نظارت ایرانی مطرح اســت. اگر 
رمزارز ممنوع شــود، رمزارزهای خارجــی از مجموعه های 
ایرانــی خارج می شــوند و به  ســمت صرافی هــای خارجی 
رفته و رمزارز نیز به صورت فیزیکی از ایران خارج می شود. 

راه مدیریت 
مسدودسازی 
نیـــــــــست  !

باید بخش خصوصی بازیگر اصلی حوزه قانون گذاری نوآوری های جدید باشد. این حرف اصلی و بنیان 
فکری مجتبی توانگر است که وقتی صحبت از کسب وکارهای نوآور و حوزه های جدید فناورانه می شود 

در نشست ها و پنل های مختلف مدام آن را تکرار کرده است. او از معدود چهره های خارج بخش 
خصوصی است که در دو-سه سال اخیر حمایت های جدی ای از اکوسیستم و اقتصاد نوآوری کشور 

کرده و حتی در برابر ابرطرح های مخربی چون صیانت هم بی لکنت زبان و صریح در سمت کسب وکارها 
ایستاده است.

توانگر که رییس کمیته اقتصاد دیجیتال مجلس شورای اسلامی است، با همین رویکرد یکی از 
فعال ترین چهره های اکوسیستم رمزارز کشور هم بوده است. کسی که در برابر نگاه سلبی و حذفی اولیه 

در برابر رمزارزها ایستاد و حالا می گوید برای رگولاتوری این فضا باید از ظرفیت های بخش خصوصی 
بهره گرفت. در گفت وگویی با او درباره بایدهای رمزارزی کشور، فرصت های این پدیده برای یک اقتصاد 

تحت تحریم و البته امکان های بهره مندی از فناوری های مرتبط با آن در فضای کارآفرینی کشور صحبت 
کرده ایم.

گفت وگو با مجتبی توانگر، رئیس کمیته 
دانش بنیان و اقتصاد دیجیتال مجلس درباره 

بایدهای قانون گذاری در حوزه رمزارزها 

 کتاب
 بزونومیکس 

به زودی منتشر 
می شود

کتابی جذاب و قابل توجه که به افراد 
در  که  عظیمی  نیروهای  درک  برای 
آن  در  ما  که  هستند  جهانی  تغییر  حال 
می کند. کمک  می کنیم،  زندگی 

جیم کالینز نویسنده کتاب از خوب به عالی
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قوانین آمریکا چه می گوید؟

هاردفورک،انافتی
ومالیاتآنها

 فورک یا انشعاب تغییری است 
که برای ارتقای پروتکل باکچین 
طراحــی و اجرا می شــود. با وجــود این با 
توجه بــه اینکه باکچین هــا غیرمتمرکز 
هســتند، لازم نیســت همــه گره هــای 
باکچین با یک فورک موافقت کنند. اگر 
تعداد زیادی گره با فورک مخالف باشند، 
ممکن اســت هارد فورکی داشته باشیم 
کــه دو نســخه از باکچیــن را بــه وجــود 
می آورد. هرکســی که قبل از هــارد فورک 
مالــک یــک توکــن باشــد، در هــر دو 
باکچین همــان شــماره یا کــد را خواهد 
داشت. این تکرار سردرگم کننده است، 
زیــرا دارنــدگان توکــن بــرای دریافــت 
توکن های جدید کار خاصی نمی کنند و 
حتی بعضــی از آنهــا از ایــن تغییــر آگاه 

نیستند.

 اداره خدمــات درآمــد داخلــی 
اعام کرده که اگر سرمایه گذاران 
واحد هایی از یــک ارز دیجیتال جدید را 
دریافــت کننــد، هــارد فــورک بــرای آنهــا 
درآمدی معمولی را موجب شــده است. 
بــرای مثــال دارنــدگان بیت کویــن کــه به 
دلیل تغییرات هارد فورک در سال 2017 
بیت کوین کش دریافت کردند، از نظر این 
اداره، درآمدی معمولی معادل ارزش بازار 
بیت کوین کش، در روزی که آن را دریافت 

کرده اند، داشته اند.

 وقتــی یــک توکــن غیرقابــل 
معاوضــه بــه وجــود آوریــم، 
درآمدی معمولی برابر با قیمت فروش آن 
توکــن به دســت آورده ایم. ســود یــا زیان 
معامله گرهــای ان اف تــی معــادل قیمت 
فروش منهای مبنای هزینه است. اداره 
خدمــات درآمــد داخلــی بــرای ان اف تــی 
دســتورالعمل ویژه ای ارائه نداده اســت، 
اما اکثر متخصصان مالیاتی ان اف تی را 
در زمره دارایی ها کلکسیونی طبقه بندی 
می کنند که مشمول نرخ مالیات حداکثر 
تا 2۸ درصد می شــود. آمریکایی ها باید 
ســود دارایی هــای کلکســیونی را در فــرم 

۸۹۴۹ و خط 1۸ جدول D گزارش دهند.

SAMPLEنمونه

یک دستورالعمل برای سرمایه گذاران آمریکایی درباره مالیات بر رمزارز

آمریکا چطور  از  رمزارزها
 مــالــیـات مـــی گــیــــرد؟

فــروش رمــزارز مشــمول مالیــات اســت. در ایــالات متحــده 
آمریکا، اداره خدمات درآمد داخلی یا IRS از ســرمایه گذاران 
رمزارز می خواهد هر ســودی را که به دســت می آورند، به این 
سازمان گزارش دهند. شهروندان ایالات متحده ملزم هستند 
برای دارایی های رمزنگاری شده و دیجیتالی که دارند، مالیات 
پرداخت کنند. اگر آنها گزارش صحیحی از میزان سود خود 
ندهنــد و روی تراکنش های رمــزارز مالیــات نپردازند، جریمه 
خواهند شــد. اداره خدمــات درآمــد داخلی آمریــکا در حال 
اعمال قوانین روزافزون در این زمینه است. به همین دلیل در 
این مطلب تاش کرده ایم با کمک شرکت نرم افزاری لجیبل 
)Ledgible( که اولین نرم افزار حسابداری حرفه ای در زمینه 
رمزارز را عرضه می کند، با بیان موارد ذیل، بخشی از باری را که 

بر دوش سرمایه گذاران است، کاهش دهیم: 
ماحظات مهمی را که در برنامه ریزی مالیاتی وجود دارد.

 آخرین دستورالعمل های اداره درآمد داخلی
اطاعات به روزی کــه درباره تغییرات احتمالــی در کد های 

مالیات های قانونی وجود دارد. 

  مالیات بر رمزارز چگونه تعیین می شود؟
همان طــور کــه گفتیــم اداره خدمــات درآمــد داخلــی آمریکا 
از رمــزارز، به عنوان یــک دارایی مالیــات دریافت می کنــد و از 

شــهروندان آمریــکا می خواهد کــه هرگونه ســودی را بــه این 
اداره گــزارش دهند؛ حتی اگــر در یک دارایــی دیجیتال دیگر 
سرمایه گذاری کرده باشند. دستورالعمل فعلیِ اداره خدمات 
درآمــد داخلــی دربــاره رمــزارز ناقــص اســت. ایــن اداره هنوز 
جزئیات لازم برای تعیین دقیق مالیات بر معامــات رمزارز را 
ارائه نداده اســت، اما قوانین و مقررات بــه زودی در این زمینه 
ابــاغ خواهند شــد. این ســازمان قانــون زیرســاخت و قانون 
کاهش تورم مقرراتی را دربــاره دارایی های دیجیتال ارائه داده 
که همگام با رشد صنعت رمزارز، چشم انداز گزارش مالیاتی 

در این زمینه را تغییر خواهد داد.

 اموال و دارایی
اداره خدمــات درآمــد داخلــی در اطاعیــه 21-201۴ توضیح 
داده بود که تصمیم سرمایه گذار ]برای خریدوفروش رمزارز[ 
دلیل مهمی اســت که این اداره رمزارز را به عنوان یک دارایی 
در نظر بگیرد. هیچ مرجع قضایی رمزارز را به عنوان پول قانونی 
به رسمیت نمی شناسد؛ به همین دلیل سرمایه گذاران تنها 
گمانه زنی درباره قیمت را دلیل خرید رمزارز می دانند. اما در 
سال 2021، السالوادور بیت کوین را به پول رسمی و قانونی خود 
تبدیل کرد و پس از آن نیز در ســال 2022 جمهوری آفریقای 
مرکزی دست به اقدامی مشابه زد. بنابراین به نظر برخی، این 

روند ممکن است رویکرد اداره خدمات درآمد داخلی آمریکا 
به رمزارز را زیر سؤال ببرد. اما طبقه بندی رمزارز به عنوان یک 
ارز رسمی ممکن است به نفع دارنده آن نباشد. در کد درآمد 
داخلی، بخش ۹۸۸، ســود یا زیان ناشــی از معامات ارزهای 
خارجــی به عنــوان درآمــد عــادی در نظر گرفته شــده اســت. 
بنابراین اگر طبقه بندی رمزارز در جایگاه یک دارایی تغییر کند، 

ممکن است موجب نرخ مالیات بسیار بالاتر شود.

 رمزارز کالا محسوب می شود؟
از آوریــل 2022، ســه لایحــه جداگانه به کنگــره آمریــکا ارائه 
شــد؛ قانون معاملــه کالای دیجیتــال )2022(، قانون نــوآوری 
مالی مسئولانه و قانون حمایت از مصرف کنندگان کالاهای 
دیجیتال )2022(. این لوایح کمیســیون معامــات آتی کالا را 
به نخستین تنظیم کننده بازار رمزارز تبدیل می کند. همین 
ممکن اســت باعث شــود کــه اداره خدمــات درآمــد داخلی، 
رمزارز را به مثابه کالا در نظر بگیرد. برای اکثر ســرمایه گذاران 
سود قراردادهای فروش کالا به عنوان 60 درصد سود سرمایه 
بلندمدت و ۴0 درصد سود سرمایه کوتاه مدت در نظر گرفته 
می شود. همچنین، قوانین مربوط به روش  MTM - که روشی 
برای اندازه گیری ارزش منصفانه حســاب هایی اســت که در 
طول زمان در معرض نوسان هستند - سود و زیان قراردادهای 

رگولاتوری
R E G U L A T I O N
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چطور یک سرمایه گذار فرشته بعد از سرمایه گذاری 10 هزار 
دلاری در کوین بیس، شــش میلیون دلار ســود کــرد و بعد از 
اینکه همــه ســهامش را فروخت، بــه یک مخالف ایــن بازار 
تبدیل شد. چرا کسی که این همه از این بازار سود کرده حالا 

فکر می کند که رمزارز ذاتاً بی ارزش است.
 )Liron Shapira( این شخص کسی نیست جز لیرون شاپیرا
که با وجود آنکه از رمزارز  سود میلیونی کرده، می گوید که این 
فضای نوپای رمزارز اساساً بی ارزش است و حتی در اظهارنظر 

رادیکالی گفته باید تعطیل شود.
ایــن احساســات و صحبت هــا غالباً از ســوی کســانی مثل 
مدیران بانک های بزرگ، سرمایه گذاران که در شرط بندی های 
پرریسک دارایی خود را از دست داده اند و کسانی که قربانی 
کاهبرداری های توکن های غیرقابل معاوضه )NFT( شده اند، 

ابراز می شود.

 شاپیرا کیست و چطور وارد بازار رمزارزها 
شد؟

شــاپیرا یکــی از نخســتین دارنــدگان بیت کوین اســت و در 
راه اندازی صرافی رمزارز کوین بیس یک سرمایه گذار فرشته 
بــوده اســت. او  در بــازار رمــزارز بود و بــا وجــود بی ثباتی های 
این بــازار، بدون آنکه آســیبی ببینــد، از آن خارج شــد. او که 
اکنــون 50 درصــد از دارایــی خــود را از ســرمایه گذاری در این 
صنعت به دست آورده، خود به یکی از 
منتقدان سرسخت رمزارز تبدیل 

شده است.
شاپیرا در سال 2007 در دانشگاه 
را  خــود  تحقیقــات  کالیفرنیــا 
دربــاره رمزنــگاری آغاز کــرد. زمانی 
کــه بیت کویــن حــدود پنــج دلار 
بــود، او 200 بیت کویــن خریــد. این 
اکنــون  ســرمایه گذاری 
حدود 3/۹ میلیون 
دلار ارزش دارد. 
او گمان می کرد 
یــن  بیت کو
می توانــد به 

بهینه تریــن ســاختار پرداخــت جهــان تبدیــل شــود. او در 
گفت وگویــی با یــک وب ســایت حوزه فنــاوری گفته اســت: 
»بیت کوین جذاب بود، زیرا مشکل خرج کردن دوباره یک پول 
را حل می کرد. این نخستین کارکردی بود که باکچین داشت. 
تو در این فضا به واسطه گر نیازی نداری و با وجود این می توانی 
از دوباره خرج کردن یک پول جلوگیری کنی.« شاپیرا به تدریج 
همــه دارایی خــود را فروخــت تــا در رمزارزها ســرمایه گذاری 
کند. او این تصمیم خود را بر اســاس اطاعاتی کــه آن زمان 
داشت، روش صحیح بازی خطاب می کند. او می گوید هربار 
از سرمایه گذاری پول بیشتری به دست می آورد، فروش دوباره 
برایش وسوسه انگیز می شد و البته مطمئن نبود که افزایش 

قیمت توکن ها پایدار خواهد بود یا نه.

 شاپیرا و کوین بیس
قابل توجه ترین سرمایه گذاری او در کوین بیس بود. او در سال 
2012 در این شرکت بزرگ رمزارز 10 هزار دلار سرمایه گذاری 
کرد. در واقع او، نهُ سال قبل از آنکه این شرکت چند میلیارد 
دلاری به یک شــرکت سهامی عام تبدیل شــود، از آن سهم 
خرید. او برای این کار دو دلیل داشــت؛ نخســت بنیان گذار 
کوین بیس، بریان  آرمسترانگ و دوم پیشتازی این استارتاپ 
در تبدیل شدن به اولین شرکتی که به صورت رسمی در زمینه 

بیت کوین فعال بود.
بــا وجــود ایــن شــاپیرا از رمــزارز ناامیــد شــد. او ایــن فضــا را 
 )MVPs( اکوسیستمی مملو از کمینه محصولات پذیرفتنی
یافــت کــه دچــار تــورم شــده اند و بســیاری از آنهــا شــانس 
زنده ماندن ندارند. به نظر او بســیاری از پروژه های مربوط به 

رمزارز منطقاً دارای ارزش منسجمی نیستند.
او در حالی که ســهام خــود را در کوین بیس حفظ کــرده بود، 
برنامه هــای وب3 را زیر نظر گرفت و به نظرش رســید که این 
برنامه ها نیــز واقع بینانه نیســتند. به نظــر او تا اینجــای کار 
باکچین نشــان داده کار زیادی انجام نمی دهد و صرفاً یک 

کنجکاوی آکادمیک است.
در ســال 2021، یعنــی یک ســال قبــل از آنکه قیمت ســهام 
کوین بیس حدود ۸0 درصد کاهش پیدا کند، شاپیرا سهام 
خود را در این شــرکت فروخت. طبق اظهارنامــه مالیاتی، او 

سهام 10 هزار دلاری اش را به شش میلیون دلار تبدیل کرد.
پس از آنکه کوین بیس به یک شــرکت ســهامی عام تبدیل 
شــد، ارزش 
دارایی این 
شــرکت به 
۸6 میلیارد دلار 
رســید که او حتی 
در بلندپروازانه تریــن 
را  آن  هــم  رؤیاهایــش 
نمی دیــد. امــا در نهایــت فکر 
می کــرد که ایــن فضا ســقوط خواهد 
کــرد. از آن زمــان او پیش بینــی کــرد که ســهام 
کوین بیس کاهش خواهد یافت و تا آنجا پیش 
رفت که پیش بینی و شــرط بندی اش در مقابل 

شرکتی قرار گرفت که خود از نخستین سرمایه گذارانش بود.

 پاسخ شاپیرا به منتقدان فعلی اش
شــاپیرا می گوید: »تعداد زیادی از کاربران توییتر مرا متهم 
می کننــد کــه وای این مــرد چقــدر دربــاره رمزارز تلــخ حرف 
می زند.« شاپیرا در راه اندازی نخســتین استارتاپ فناوری 
خود به نام کویکسلی )Quixley( شکست خورد و همین به 
او بینشی داد درباره اینکه بنیان گذاران جوان استارتاپ ها 
برای راه اندازی و اداره یک کســب وکار در چه شــرایطی قرار 

دارند.
او تأکیــد دارد: »مــن 21 ســاله بــودم و نمی دانســتم دارم چه 
می کنم. اما نهایتاً موفق شــدم 170 میلیــون دلار دربیاورم.« 
او در توجیه منطق خودش اشاره می کند که علی بابا هم یک 
سرمایه گذار استراتژیک بود، اما در نهایت سقوط کرد و همه 
پول هایش از بین رفت. او می گوید: »من می دانم وقتی همه 
طوری رفتار می کنند کــه انگار همه چیز عادی اســت، یعنی 
یک جای کار می لنگد.« به تعبیر او بودن در کشتی تایتانیک 

تا قبل از مطلع شدن از فاجعه، همیشه حس خوبی دارد!
اکنون شاپیرا می گوید که می خواهد مایکل بری رمزارز باشد 
و آرزو دارد که مدیر شرکت Scion Capital باشد. این شرکت 
از اولیــن ســرمایه گذارانی بــود که بحــران وام های مســکن را 

پیش بینی کرد و از سقوط آن بهره برد.
شــاپیرا اکنون به دلیل انتقاد خود به ارزهای رمزنگاری شده 
در توییتر، طرفــداران خــودش را به دســت آورده اســت. او از 
 Axie( بــازی محبــوب باکچینی به نــام آکســی اینفینیتــی
Infinity( با عنــوان یک طرح یا ترفند پانزی یــاد می کند؛ در 
حالی که شرکت های سرمایه گذاری مثل اندریسن هوروویتز 
)Andreessen Horowitz( بــرای حمایــت از شــرکت مادر 
اکســی اینفینیتی به نــام اســکای ماویــز )Sky Mavis( وارد 

گود شده اند.

 عکس دیگران عمل می کنم!
به هر حــال بایــد به یاد داشــت کــه شــاپیرا هرگز بــه صورت 
تمام وقــت در حــوزه رمزنــگاری کار نکــرده و اکنــون نیــز هیچ 

سرمایه ای در این فضا ندارد.
از او پرســیده شــده که چرا درباره صنعتــی صحبت می کند 
که دیگر در آن مشارکتی ندارد. او می گوید: »تنها دلیلی که 
برای من اهمیت دارد این است که الان موقعیت خوبی برای 
صحبت کردن درباره ایــن صنعت و کمک به آن اســت.« او 
روش خــود را در این وضعیــت هم این چنیــن توصیف کرده 
اســت: »مــن مجــذوب موقعیت هایــی می شــوم کــه در آن 

بسیاری از افراد باهوش برعکس فکر می کنند.«
شــاپیرا تأکید می کند: »رمــزارز یک بازاریابی چندســطحی 
اســت.« به نظــر او رمزارزهــا با رویکــرد فعلی که همــه درگیر 
هیجــان آن هســتند، ممکــن اســت برخــی ارزش هــای 
کسب وکاری را از بین ببرد و باعث اتاف وقت همه  شود. به 
نظر او حتی افراد باهوش هم جذب این هیجان می شوند و از 
این منظر دوست دارد که این صنعت با این رویکرد، تغییرات 

اساسی کند!

سه خبر کوتاه 
از دنیای رمزارز

پیشبینیهاو
همکاریهای

رمزارزی
 »نایجــل گریــن«، مدیرعامل 
مالــی  مشــاوره  غــول 
 ،)deVere Group( »دیوره گــروپ«
عنوان کرده که تغییر مکانیسم اجماع 
اتریــوم به اثبات ســهام قیمــت ارزهای 
دیجیتال را افزایش می دهد. به  عقیده 
او به روزرســانی مـِـرج اتریــوم »یــک 
لحظــه ای  همچنیــن  و  نقطه عطــف 
تاریخــی« اســت کــه در بلندمــدت 
به عنوان یک عامل برای افزایش قیمت 
ارزهای دیجیتال عمل می کند. نایجل 
همچنیــن بیان کرد کــه کاهش مصرف 
انرژی پس از مرِج، توجه سرمایه گذاران 
ســازمانی را بــرای ســرمایه گذاری در 

ارزهای دیجیتال جلب می کند.

 صرافــی ارز دیجیتال بایننس 
در روز جمعــه اعــام کــرد کــه 
همکاری با سوپرمارکت های زنجیره ای 
VARUS در اوکرایــن را آغــاز کــرده و 
امــکان پرداخــت ارز دیجیتــال بــرای 
خرید مــواد غذایــی از طریق ســرویس 
»بایننس پی ولت« فراهم شده است. 
مجموعه VARUS با 111 فروشگاه مواد 
غذایــی در 2۸ شــهر اوکرایــن، یکــی از 
بزرگ تریــن شــرکت های ایــن کشــور 

است.

 »مایکل ســیلور«، مدیرعامل 
شــرکت مایکرواســتراتژی در 
مصاحبــه اخیــر خــود گفتــه کــه اگــر 
شخصی ملکی در آفریقا داشته باشد 
و در لندن زندگی کند، هیچ کس آن را از 
او اجــاره نمی کنــد، امــا اگــر فــردی یک 
میلیارد دلار بیت کوین داشــته باشــد، 
می تواند آن را به هر کسی در دنیا قرض 
یــا اجــاره دهــد. ســیلور همچنیــن بــر 
هزینه هــای نگهــداری و مالیات هــای 
بالای مرتبط با اماک و مســتغات در 
بلندمدت تأکید کرده و گفته بیت  کوین 
با چنین مسائلی مواجه نیست. یکی 

دیگــر از تفاوت هــای بیت کویــن و 
دارایی هــای فیزیکی به نظر ســیلور، 
ایــن اســت کــه افــراد می تواننــد 

بیت کویــن را در قطعــات کوچــک 
بخرنــد و ســپس بــا خود بــه هــر جایی 

منتقل کنند.

NEWSخبر

چهره ها
F I G U R E S

نقدهای شاپیرا 
به بلاکچین و رمزارزها

چرا سرمایه گذار فرشته کوین بیس حالا از مخالفان سرسخت رمزارز است؟
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اکوسيستم
E C O S Y S T E M

بــا اینکــه زمســتان کریپتــو تــرس در دل ســرمایه گذاران 
انداخته، اما آنها را دلســرد نکرده است. ســرمایه گذاران 
از حمایت اســتارتاپ های کریپتویی دست برنداشته اند 

و امیدوارند روزی این اســتارتاپ ها صنایعی مثل تجارت 
دیجیتال را متحول کنند. در این گزارش از سرمایه گذاران 
خطرپذیر خواسته شده استارتاپ هایی را معرفی کنند که 

آینده خوبی پیش رو دارند. پاسخ آنها و استارتاپ هایی که 
معرفی کرده اند، شگفت انگیز است. این فهرست شامل 
استارتاپ های تخصصی در حوزه ان اف تی، دیفای، دائو، 

چند سرمایه گذار خطرپذیر و شناخته شده، استارتاپ ها و پروژه های آینده دار و برتر 
حوزه رمزارز و وب 3 را معرفی کرده اند

استارتاپ های
 کریپتویی خوش آتیه

 دو پروژه دیگر

بازهموب3
دیسکو ایکس وای زد 

سرمایه  جذب کرده: نامشخص
دیســکو ابزارهایی را بــرای کاربــران وب3 
می ســازد تا با کمک آنهــا بتوانند هویت 
خود را در ســرویس های مختلف شــکل 
دهنــد. در واقــع داشــتن حســاب های 
کاربری مختلف برای هر سرویس آناین 
کاری دشــوار و حتــی گاهــی گیج کننــده 
اســت. ابزارهــای دیســکو کاربــران را از 
این مشــکات رها می ســازند. به عبارت 
دیگر می توان گفت که ابزارهای دیســکو 
وعده هــای وب3 را بــرای تمرکززدایــی و 
حفظ حریم خصوصی، محقق می کنند. 
دیسکو برای کاربر یک هویت آناین ثابت 
و واحد ایجاد می کند و کاربر در هر شبکه 
و سرویســی به واســطه این هویت واحد 

شناخته می شود. 

دودلز
سرمایه جذب کرده:نامشخص
دودلــز مجموعــه ای از ان اف تی هــای 
ساخته شــده توسط اســکات مارتین یا 
همان برنت تست معروف است. دودلز 
ســعی دارد تــا حــدی فشــار انتقــادات 
را روی ایــن حــوزه کمتــر کنــد و چهــره 
بهتری از این فضا ارائه دهد. در واقع با 
اینکــه مجموعه های محبــوب ان اف تی 
ماننــد میمون هــای مــودی می تواننــد 
نقش دروازه ای بــرای ورود عاقه مندان 
به دنیــای کریپتو را داشــته باشــند، اما 
این حوزه همیشــه بــا نقــد و انتقاداتی 
به خاطر مســائلی چون عدم اســتقبال 
از ورود زنــان، مواجــه بــوده اســت؛ ولی 
ایــن انتقــادات در مــورد دودلــز صــدق 

نمی کند. 
به گفته یکــی از ســرمایه گذاران، دودلز 
نماد ادغــام دو مفهــوم لــذت و فرصت 
بــرای همــه اســت. ایــن دو مفهــوم از 
باارزش ترین خروجی هــای این جامعه 
روبه رشــد محســوب می شــوند. ایــن 
ســرمایه گذار معتقــد اســت کــه دودلز 
کاربردهــای مناســبی را در فضــای 
ان اف تــی بــه وجــود آورده و ایــن باعــث 
می شــود بتوانــد بیــش از شــرکت های 
دیگر مردم را به سمت ارزهای دیجیتال 

بکشاند. 

INTRODUCTIONمعرفی

اوضاع خوب سرمایه گذاری در 
سال ۲0۲۲ در حوزه رمزارز

125میلیوندلار
دیگربرایوب3

شرکت سرمایه گذاری خطرپذیر کریپتو نورث آیلند  ونچرز 
)North Island Ventures( کــه در مراحــل اولیــه روی 
تیم ها ســرمایه گذاری می کند، اعــام کرده بــا وجود عدم 
اطمینان از این روزهای بازار و سرمایههای زیادی که سمت 
پروژه های نوپا آمده اند، 125 میلیون دلار را برای خرج کردن 
در پروتکل های کریپتو و وب 3 کنار خواهد گذاشــت. این 
شــرکت گفته در یک بازه 250 هزار تا ســه میلیــون دلاری 

روی حداکثر ۴0 پروژه در مراحل اولیه هزینه خواهد کرد.
جدیدتریــن صندوق این شــرکت هم جانشــین صندوق 
سرمایه گذاری قبلی آن می شود که سرمایه گذاری هایی را 
  BCB Groupو Axelar در پلتفرم های باکچینی همچون

و غیره انجــام داده اســت. کل دارایی های تحت مدیریت 
این شــرکت که حــدود دو ســال از فعالیت آن می گــذرد و 
دفتر مرکزی اش در نیویورک است، تقریباً 300 میلیون دلار 
است. تراویس شر، یکی از بنیان گذاران NIV، در بیانیه ای 
گفت: »ما NIV را در ســال 2020 بر اســاس اعتقادمان به 
اینکه کریپتــو فنــاوری قدرتمند بعــدی اســت، راه اندازی 
کردیــم. از آن زمــان این صنعت پیشــرفت فوق العــاده ای 

داشته است.«
امسال تعدادی از شرکت های سرمایه گذاری خطرپذیر، 
ســرمایه های گزافــی را در حوزه کریپتــو خــرج کرده اند که 
مجموع آنها به صدها میلیون دلار می رسد؛ وی سی هایی 


